
NÕUKOGUDE ARMEE JA SÕJALAEVASTIKU PÄEV
ÜRITUSED

P ü h a p ä e v  a i, 21. veebruaril 
kell 10 — matk Keila—Tallinn.

E s m a s p ä e v a l .  22. veebruaril 
kell 16 —■ kohtumine Saku õllevabrikus töötavate Suure Isa

maasõja veteranidega ja ekskursioon ettevõttes. (Väljasõit kell 
15.15 1 õppekorpuse eest Mustamäelt ja kell 15.30 kateedri juu
rest Filtri tee 5). ,
T e i s i n ä e v a l ,  23, veebruaril 

kell 10 — väljasõit Porkuni lahinguväljale (I õppekorpuse eest 
"Mustamäelt), .

kell 18 — Suure Isamaasõja veteranide ja üliõpilaste kohtumine 
PIKO-s

1844. aasta 14. septembril 
Baltirxiaxl alanud Nõukogude 
vägede pealetungi peaeesmär
giks 1 oh löögiga Riiale võtta 
kotti ja likvideerida Eestis ja 
Põhja-Latis asuvad faäistlikud 
väed. Selle strateegilise peale- 

' tungioperatSiööni raames Nar
va ja . Tartu suunast vastast 
rünnanud marssal L. Govorovi 
Leningradi rinde vägede põhi- 

’ iilesahdeks öli purustada Nõu-

2. Löögiarmee juhataja kindral 
I. FedjüninsM kasutasid vasta
se jälitamiseks ja purustami
seks tankiväeosade ' : kõlõmie, 
kuiia jaläväelastel tuli oma 
sammu kiirebdada. Selles olu
korras juhtus tihti, et põgene
vate vastase .väeosade ja pea
letungivate Nõukogude vägede 
liikumisteed ristusid ja heis 
kohtades peeti •' Mireloömulisi 
kohtamislahinguid. KindTar K .

P O R K U N I  V Ö I T I U S V Ä I J A L
kogude Eesti okupeerivad vas
tase Väed ja vabastada meie 
vabariigi peaiiiin Tallinn. Le
ningradi rinde pealöögi suunal 
pidi - peale tungima 8. Lesti Las- 
kurkorpus kindral L. Pärna juh
timisel. Hinde juhataja marssal 
L, Govorov, 2. Löögiarmee ju
hataja kindral I. Fedjuninski, 
EKP ‘ Keskkomitee sekretär N. 
Karotämm ja ' Eesti Laskur
korpuse komandör L. Pärn pi
dasid Tallinna pealetungiope- 
ratsiooni planeerimisel silmas 
asjaolu,' et Eesti NSV pealinna 
vabastamisel etendaksid eesti 
rahvusväeosad silmapaistvat 
osa.

Leningradi rinde vägede pea
letung algas Eestis 14. septemb
ril. Järgmisel päeval hakkajad 
fašistlikud väed põgenema Ees
tist läände peamiselt Riia suu- 
pas ja osaliselt Ka Lääne-Eesti 
saartele. 19. septembriks oli 
Nõukogude vägede edu niivõrd 
suur, et komandöride ette ker
kis peaprobleemina põgenevate 
vastaste vägede kiire jälitämine 
ja edasitung Tallinna suunas. 
Narva suunalt pealetungiva 8. 
armee juhataja kindral F. Sta- 
rikov. ja Tartust pealetungiva

Allika 7. Eestj (iiviis pidäf lähe 
sellist laadi lahingu maha 20. 
septembril Avinurmes,, kohates 
siin Iisakust põgenevaid piiri-
kaitseirügemente-

Sel ajal kui ’7. diviis Avinur
me lahingut pidas, iük&g Pol
kovnik A. Feldmani 249. diviis 
kiiresti Väike-Maarja kaudu 
Tallinna poole. 21;. septembril, 
kui 249. diviis oli liikvel Väike- 
Maarjast Tamsalu poole, koh
tas selle diviisi eelsalgana teel 
olniid, alampolkovnik H. Viriti 
925. laskurpolk vastase väe
osa, kes liikus Porkunist lään
de. Lahinguväljaks kujunes 
Porkuni—Uudeküla—Lpksa va
heline kohbhunk. Siin piirati 21. 
septembril keila 16 ja 21 va
hel sisse vastase kolonn, purus
tati ta lühiajalises lahingus ja 
võeti vangi umbes 800 vastase 
sõjaväelast. Trofeeks sai 249 
diviis voorid, hulga relvi ja 
muud varustust.

Otsustavat osa etendas Por
kuni lahingus 925. laskurpolk, 
mille 1. pataljon vanemleitnant 
P. Ernesaksa ja 2. pataljon kap
ten A. Irhini juhtimisel eriti 
aktiivselt ja tagajärjekalt te
gutsesid, Energiliselt ja oskus
likult juhtisid oma meeste la
hingut ohvitserid. V. Andrus- 
SQV, L, Haljaste, L. Kaarma, A. 
Kello. ja P. Malõšev. Paljusid 
selle iahingu üksikasju tuli sel
gitada asjaosaliste ütluste alu
sel paarikümneaastase vahe

maa tagant, sest 249. diviisi 
staap ei koostanud ega talleta
nud oma dokumentide kausta
desse selle lahingu kohta ühtki 
korralikku aruannet ega “ skee
mi.

Porkuni lahingu tõ t̂u 
luštus 249. diviisi fedäsitüng 
Tallinna suunas. ‘Seetõttu oli 
Eesti Laskurkorpuse komandör 
sunnitud tegema Talhnnassp 
Õigeaegse väljajõudhüšh" üles
ande 7. Eesti itt viisile,"kfeileeel- 
salk polkovnik V i Vorgii juhti- 
misfel Kikuski öÕl vastu?22. ifejp- 
teinbrit 249. - diviisist- n^õdn.1 ja 
•oli -esimese :Nõukogude/'väJpösi- 
na 22. septembri‘ hbhüt^kUl^^- 
li|mäs. ‘ 

Eešti mandril purUStati ‘ vas
tase väed täielikult- 2;! löögiar- 
mee ja 8. armee väeosade poolt 
25.-26. septembriks ;!fl44j. Lää- 
• ne-Eesti saarestik; ägav puhastati 
vastase vägedest - lõplikult :s£tžs 
24. novekhbril 1044i ’

Porkxhii lahing oli.

p^aletuiigioperatsiobni. mastaa
bis vaid üheks väikeseks ̂ epi
soodiks paljudest» stest 'peede 
Eesti Laskurkorpuse' VõtsfdfWks- 
tase purustamisest' Eestis, osa 
veel üheksa laskurkorpust ja 
mitmed teiste väeliikide väe
koondised. Nendes ühistes la
hingutes kasvas ja karaks 
rahvaste sõprus ja kopstöö.

EMIHlC,

PÄEVANE ÖPPEVÜRM KA 

KOHTLA'JÄRVILE
Teist aastat on Köhtla-Jilryel 

tegevuses TPI üldtehhlhnö tea
duskond. Õppetöö toimub-' m 
õhtuti seitsmeteistkümnel eri
alal.

Rektoraadi nõupidamise] võe
ti vastu otsus— avada alates 
uuest õppeaastast mainitud tea
duskonnas päevane õppevorm. 
Uued Üliõpilased saavad oman
dada kahte eriala — maavara
de leiukohtade allmaakaevanda
mise tehnoloogiat ja kompleks
set mehhaniseerimist ning ma
sinaehituse ökonoomikat ja or
ganiseerimist. Esimese eriala 
rühmad kuulavad loenguid ees
ti ja teise rühmad vene keeles.

Nelja esimese semestri kestel 
toimub õppetöö Kohtla-Järvel 
ja edasi jätkub see Tallinnas.

Solidaarsus Laose, Kambodža 
ja Vietnami rahvastega kõlas 
kõigis sõnavõttudes miitingul, 
mis toimus Tallinna Polütehni
lises Instituudis.

«Ameerika agressorid põh
justavad juba palju aastaid 
Indo-Hiina rahvastele raskeid 
kannatusi. Pentagoni ja tema 
Saigoni marionettide uus sõja-' 
line aktsioon Läose vastu ära
tab maailma üldsuses õiglast 
raevu ja nördimust,» ütles ins
tituudi parteikomitee sekretär 
Bernhard Hiire miitingut ava
des.

«Sõnades deklareerib USA 
rahvaste . sõltumatust. Tege
likult aga paneb ta küünili-

Protestimiitingul TP I peahoo
nes Mustamäel. Kõneleb üli
õpilane Aunes Andresson.

selt toime üha uusi agressioo- 
akte», tähendas õppeasutuse 
prorektor dotsent Georgi Ose- 
rov. «Me nõuame, et lõpetataks 
säärased provokatsioonid, mis 
ohustavad ülemaailmset rahu.*

Ka dotsent Edgar Kogermann 
ja vanemõpetaja Tõnis Härm 
taunisid _ kategooriliselt USA 
agressiooni Indo-Hiinas. Amee
rika. imperialistide kuritegeliku 
poliitika vastu avaldasid pro
testi üliõpilased Annes Andres- 
son ja Oleg Kozlov, te

Miitingul vastuvõetud reso
lutsioonis nõudis TPI kollektiiv 
Ameerika vägede tingimusteta 
väljaviimist Laosest, Kambod- 
žast ja Vietnamist ning väljen
das solidaarsust - nende ■ maade 
rahvastega õiglases võitluses 
sõltumatuse eest*

MÕTTEID
DIREKTIIVIDEST

Mõned päevad tagasi avaldati direktiivide projekt NSV Liidu* 
rahvamajanduse arendamise viie: aasta (1971—1975) plaani kohta.! 
Seoses sellega pöördusime mõningate küsimustega tootmise Öko-1 
noomika ja organiseerimise kateedri professori E. Kulli poole. !

Mis on .üheksanda viisaastaku peaülesandeks? •«
Viisaastaku peaülesanne on tagada rahva elujärje ja kultuuri-' 

taseme tunduv tõus " sotsialistliku tootmise kiire arengutexpo,! 
tootmise efektiivsuse suurendamise, teaduse ja tehnika progressi' 
ning tööviljakuse tõusu kiirendamise alusel. !

Nimetatud ülesande täitmiseks on ette nähtud laialdane abinõu-« 
de programm. Eeskätt kasvavad elanikkonna tulud, Reaaltulud! 
ühe elaniku kohta suurenevad viie aasta jooksul 30%, kusjuures ■ 
tulude kasvu põhiallikaks peab nagu varemgi olema tasu teh tu d ! 
töö eest. On ette nähtud ka minimaalpa.ga edasine tõstmine. Kõik' 
see tähendab aga seda/et iga elanik saab peaaegu ühe kolmandi-! 
ku võrra rohkem rahuldada oma materiaalseid ja kultuurilisi; 
tarbeid kui möödunud viisaastakul. !

Lisaks sellele suurenevad ühiskondlikud tarbimisfondid 40%,' 
mida kasutatakse tervishoiu parandamiseks, hariduse arendami-! 
seks, töötajate pensionide ja õppijate s t i p e n d i u m i d e  tõst
miseks. Viimane peaks eriti rõõmustama meie üliõpilasperet. !

Millega tagatakse selline heaolu kasv?
Peamiseks heaolu kasvu allikaks on ju rahvatulu kasv. See suu

reneb 37—40%. Tööstustoodang suureneb viisaastakul 42—46%, 
sealjuures tootmisvahendite toodang kasvab 41—45% ja tarbe
esemete toodang 44—48%.

Seda viisaastakut iseloomustab just tarbeesemete tootmise en
netav kasv võrreldes tootmisvahendite tootmisega. See kõneleb 
meie tööstuse laiendatud taastootmise kõrgest potentsiaalist, mis 
tagab üheaegselt tarbeesemete forsseeritud arendamisega ka raske
tööstuse arendamise vajalikul määral. Nii näiteks masina- ja me
tallitööstuse toodangu üldiselt kõrge 1,7-fcordse kasvu juures suu
rendatakse selles harus rahyatarbekaupade toodangut 2,2-kord
seks. üheaegselt areneb ennaktempos aparaatide ja automatisee- 
rimisvahendite tootmine. Arvutustehnika vahendite väljalase suu
reneb isegi 2,4-kordselt.

1975. aastal peab tõusma elektrienergia toodang 1030—1070 mil
jardi kilovatt-tunnini, nafta toodang 480—500 miljoni tonnini ja 
ierasetoodang 142—150 miljoni tonnini Samal ajal areneb kiiresti 
ka kergetööstus (toodangu juurdekasv viisaastakul —- 35—40%), 
toiduainete-, liha- ja piima- ning kalatööstus (toodangu juurde
kasv — 33—35%).

Majanduse arendamise, rahva elujärje ja kultuuritaseme tõst
miseks kavandatud abinõude täitmiseks suurendatakse viisaasta
kul kapitaalmahutusi 36—40%.

Millised ülesanded tulenevad direktiivide projektist kõrgema
tele koolidele spetsialistide ettevalmistamise ja teaduse arenda
mise aial?

ülesanded on suured ja vastutusrikkad. Et rahvatulu juurde- 
kasvu^t tuleb saavutada vähemalt 80% tööviljakuse suurendamise 
arvel ja  tööstuses isegi 87—90% (vabariigi tööstuses peaaegu kogu 
juurdekasv), siis selle tähtsa ja pingelise ülesande lahendus seis
neb peamiselt teaduse ja tehnika intensiivses arendamises ning 
nende saavutuste kiires tootmisse juurutamises. Viimaste küsi
muste lahendamine lasub aga peamiselt kõrgema haridusega spet
sialistidel, kellede kvantitatiivse ja  kvalitatiivse kasvu eest pea
vad hoolitsema kõrgemad koolid.

Möödunud viisaastakul valmistati Nõukogude Liidus ette 2,6 
miljonit kõrgema haridusega spetsialisti ja neist Eesti NSV-s üle 
110ÖQ. Mitte vähem tuleb neid ette valmistada ka käesoleval viis
aastakul, pidades silmas seejuures teaduse arenemise uiisi prog
ressiivseid suundi ja selleks vajalikke võimekaid spetsialiste.

Põhimõtteliselt uute tootmisriistade, seadmete, materjalide ja 
tehnoloogiliste protsesside väljatöötamise vajaduse kõrval rõhu
tatakse direktiivide projektis eriti majandusküberneetiliste prob
leem id» edasise arendamise ja lahendamise vajadust eesmärgil 
laialdasemalt rakendada rahvamajanduses matemaatilisi meetodeid 
ja elektronarvuteid, automatiseerida tootmisprotsesse ja täiustada 
juhtimist. Nimetatud arengusuundi peame silmas nii oma teadus
likus uurimitöös kui ka kõrgema haridusega spetsialistide etteval
mistamisel.

Viisaastak, millesse on astunud meie maa, on tähtsaks sammuks 
teel kommunismile ja direktiivides ettenähtud ülesannete täitmi- 
'■«ega astume uue võimsa sammu töötajate heaolu tõusu suunas.



EKSAMITE JÄREU U nU  DEKAANIGA
Eksamid jäid  juba  minevik

ku, -kuid juttu nende kohta te
hakse veel sün-seal küllaltki 
agaralt. Meie ajasime eksauü- 
juttu elektrotehnikateaduskon- 
ua dekaani dotsent Jaan Tom - 
■soniga.

Kas tänavune talvine eksa
misessioon erineb millegiga 
eelmistest?

Semestri lõpuks peavad üli- 
■Õpilased Õppetöölt puudumata 
sooritama terve rea töömahu
kaid arvestusi. Enamasti satu
takse seejuures ajahätta ja siis 
e i ole haruldased juhtumid, kus 
loengul esindab õpperühma 
paar üliõpilast. Päevad semest
ri lõpul, vahetult enne eksami
sessiooni algust meenutavad 
pahatihti tormamist mõnedes 
ettevõtete;s kuu või kvartali 
lõpul. Selline tööstiil ei soodus
ta eksamisessioonidele terve 
mikrokliima loomist.

Käesoleval Õppeaastal anti 
üliõpilastele semestri lõpul üks 
hädal regulaarset Õppetööst va - 
ba aega arvestuste sooritami
seks (ja ümberhäälestamiseks 
järgnevale eksamisessioonile). 
‘Arvatavasti on see üks põhilisi 
tegureid, mis soödustas. õppe-

ttmammmmmmmtnfmKmmaammammmmmaBamma:

Allakirjutanul öli võimalusi 
T P I delegatsiooni - koosseisus 
psa võtta Balti liiduvabariikide, 
Valgevene' >N,SV ja  Kaliningra
di oblasti kõrgemate koolide 
matemaatika-õppe j õudude se- 
minarnõupidamlsest Vilniuses.

N õup idam isi kuuldust-häh- 
tust pakkus väga suur osa tõ
sist huvi • inseneriteadixste, eriti 
aga automaatika j ä/sellele lähe
daste tehnikaharude seisuko
halt. Mõningaid! m uljeid sellelt 
nõupidamiselt ja  ilende muljete 
põhjal tekkinud’T-mõtteid ta
hakski jagada «Tallinna Polü-' 
tehniku» ltrge‘jatiega. Need m u l-: 
jed  ja  mõtted tõenäoliselt mõ
nevõrra erinevad nõupidami
sest osa võtnud T P I matemaa- 
tikute " omadest, • • ' jsešt' nad on 
vä lja  öeldud- ' inseneri kella
tornist vaadatuna.

edukuse tõusu talvisel eksami
sessioonil.

Sama vajalik on üliõpilastele 
umbes nädalane pikenduste-  
periood pärast eksamisessiooni, 
mis talvise sessiooni järel kuu
lutati välja üleinstltuudilisena 
kõigile üliõpilastele.

Eelnevast kerkib üles prob
leem arvestuste sooritamise
organisatsioonilisest küljest 
üldse (on ju  võimalik suurem 
osa arvestusi sooritada semestri 
kestel, peale vastavate nõuete 
täitmist; miks sel juhtumil seda 
protseduuri on vaja «venitada»  
semestri lõppu), kuid selle kä
sitlus ei mahu käesoleva vas
tuse raamidesse.

M ida on Teil öelda esimese 
kursuse üliõpilaste Iseloomus
tamiseks?

õppeedukus on I  kursusel 
tunduvalt kõrgem kui 11 kur
susel ja ka parem kui I I I  kur
susel. Kuid see ei ole iseloomu
lik ainult käesoleva õppeaasta 
1 kursuse kohta. Nii on see ol
nud enamasti igal aastal.

I  kutsuse üliõpilasedr -paista
vad silma hea distsipliiniga (see 
on neil veel veres keskkooli

■ n n m n m in n u i iM iH p m H
mine ja  tulevaste inseneride 
matemaatilise ettevalmistamise- 
parandamine. M iks see va ja lik  
on —  sellest räägiti nõupida
misel vähe, seda .peeti nagu  
iseenesest mõistetavaks, j leilid! 
siiski jä i mtilje, ’ et'•paljudele  
osavõtjatele ja  ka esinejatele 
nende ülesannete eesmärgid ja  
põhjused; ei- olnud kaugeltki 
selged või. vähemalt neid ! ei 
mõistetud ühte moodi. See ilm
nes eriti; se lge lt. tehnikainsti- 
tuutide:. sektsioonis ettekandeid 
kuulates. .

' Matemaatika -, õpfeianpuse me
toodika, -'matemaatikute; etteval
mistamise ja; kasütaijiise üldiste 
probleemide kšrval’ pöörati nõu
pidamisel suurt tährfepanu ma
temaatika ja  teiste; • teaduste 
(matemaatika su&teš rakeUdus- 
teadusteT seostele. Kuigi nende 
seoste /valgustamisele ja ana
lüüsile .oli otseselt suunatud 
vähe ettekandeid* läbis peaaegu 
kõiki plraäaristungite ettekan
deid ja sõnavõtte punase niidi- 
na. mõte matemaatika ja raken- 
düsteaduste teoste tihendamise 
vajadustest,- Seetõttu pole väär. 
just seda seose probleemi lu - 
gieda nõupidamise põhiproblee-

Teaduste matematiseerumist 
käsitletakse kui kaasaegset ten
dentsi teaduse, arengus. See 
tendents oh m uidugi olemas, 
kuid pole ei põhjiiö ega kai 
eesmärk omaette.. Peam ine põh
jus peitub, .‘ilmselt ■ šellesi- et 
matemaatika laiaulatuslik ka
sutamine on tehnikateaduste 
paljudes valdkondades võiinäl- 
danu uuel viisil püstitada ja  
efektiivselt lahendada keeru
kaid praktilisi probleem e.' Sa
m al a ja l ja  sellega seoses ons 
süvenenud lõhe tehnikateaduste 
ja  praktilise .inseneritegevuse 
vahel -r3 teadus on jõudnud! 
praktikast kaugele ette.. Tule
vaste . inseneride' matemaatilise* 
ja  üldse teoreetilise etteval
mistuse parandamisega- tahe
takse vähendada Tohet; teooria 
ja  praktika vähel. Seda1 mõtet ’ 
võis v ä lja  lugeda mitmetest et
tekannetest, ..ipis, puudutasid in -

päevttt). Edaspidi distsipliin 
halveneb ja ühes sellega ka õp
peedukus. Tundub, et siin ole
me paljuski süüdi meid, kõrge
ma kooli õppejõud, oma halva 
eeskujuga ja  vähese distsiplii- 
nitundega.

Tahaks loota, et selles suh
tes mõjub tervendavalt äsja il
munud rektori käskkiri õppe
töö distsipliini tugevdamise 
kohta.

Millistele õppeainetele peak
sid üliõpilased suuremat tähe
lepanu osutama noorematel ja  
vanematel kursustel?

Insenerile (eriti elektrotehni- 
kainsenerile) on matemaatika 
valdamine sama vajalik kui 
igale inimesele korralik ema
keele oskus.

Seepärast peaks esimeste kur
suste üliõpilased (eriti elektro- 
tehnikateaduskonnas) tundu
valt rohkem tähelepanu osuta
ma seile vundamentaalse õppe
aine sügavale omandamisele.

Kõrgematel kursustel tuleks 
kiinduda neisse õppeaineisse, 
millised kujundavad « inseneri 
palge», neisse, mis kujundavad 
temast sügavate teadmistega, 
oma eriala hästi valdava spet
sialisti.

matemaatikas I I  ja  IV  kursuse 
üliõpilastele (igal pool ühesu
guste ülesannetega), kusjuures! 
I I  kursuse üliõpilased pidid la -  !; 
hendama I kursuse tasemele 
vastavaid ülesandeid, IV  kur
suse üliõpilased aga. II  kur
suse tasemele vastavaid üles
andeid* Tulemuste hindamisel 
võeti aluseks , lahendatud .üles
annete arv. Selgus,, et. keskmi
selt olid IV  kursuse tulemused* 
2 kor^a halvem ad kui I I  kur-.’ 
suse tulemused. Seda . seletati 
sellega,, et profileerivates Õppe-,, 
ainetes on matemaatika osa-; 

tähtsus väga väike või kasutar 
mine madalal tasemel. Esile 
tõsteti neid instituute (näiteks, 
Kaunase PI, Leningradi PI), 

■kus tulemus iy .,kursusel ü le-! 
tas tulemuse I I  .kum useL:■ Sel-, 
gus veel, et tiilemused ei* ole
ne üldse geograafiast (insti
tuudi asukohast), küll aga ins
tituudi (teaduskonna) profii
list. Parem aid tulemusi saavu
tati elektrotehnika, raadioteh
nika, automaatika, lennuasjan- 
duse ja. mõnedes teistes insti
tuutides (teaduskondades). M a
dalam ad olid tulemused tehno
loogiainstituutides ja  vastava
tes teaduskondades, samuti ka  
ehitusinstituutides ja  vastava
tes teaduskondades.

Tulevaste inseneride mate
maatilise ettevalmistuse paran
damise teede ja  abinõude suh
tes läksid nõupidamisest osa
võtjate arvamused lahku. K õ r-

NELI
Saksa Demokraatliku Vaba

riigi põllumajandusehitiste pro
jekteerijad, püstitajad ja uuri
jad tulid tava kohaselt kahe 
aasta möödudes järjekordselt

ETTEKANNET
kokku  Berliini, üh iselt tehti 
kokkuvõtteid saavutustest ja  
arutati tulevikuülesandeid. K ü -  
lalisdelegaatidena viibisid kok
kutu lekul kaks ehitusala e r i
teadlast Moskvast j a  Tallinna

Ettekandes toodud uued a t  
sukohad ja  praktilised ettepa
nekud said elava tShelgpsnt 
osaliseks. Sellest tuligi, et pro
fessor Leo Jürgenson pidas vas
taval teemal loengud veel Foto*

SAKSA DV-s
Pölütehnilise Instituudi a rh i-  
tektuurikateedri juhata ja  teh
nikadoktor professor Leo  Jü r
genson. Peam iseks arutlustee
m aks oli —  kuidas väiksem a

dami Maaehituse Instituudis, 
Dresdeni Tehnikaülikoolis j» 
Saksa D V  Ehitusakadeeml» 
laudakliima komisjonis Berlii
nis.

INSENERI PILGUGA
MATEMAATIKUTE NÕUPIDAMISEL

miks. Huvitav- kõige selle ju u 
res oli aga seej/et nendest seos
test tõusid ^ p la a n ile  mate
maatika ja  ' ixiseneriteaduste 
Suhted, samal a ja l • k u i • mate
maatika suhted teište teadus
tega —  eeskätt majandusteadu
sega, mille matematiseerimisest 
üldiselt palju ^räägitakse, - jä id  
nõupidamisel sootuks tahaplaa
nile. N S V  Liidu Kõrgem a ja  
Kesk-erihariduse Ministeeriumi 
esindaja K  O., .Solonouts käsit
les matemaatika õpetamist kõr
gemas koolis üldse ja  märkis, 
et esimeses järjekorras kavat
setakse tõhustada matemaatika 
õpetamist insenerlikel erialadel 
ja  alles pärast seda asuda tu
levaste v ökonomistide, bioloogide 
ja  teiste eriteadlaste xhatemaa- 

. tilise ettevalmistamise tõhusta
misele. '■; / - - C V  ' v/;

Niisiis, probleem hr. üks on 
Inseneriteaduste matemaatilise 
baasi tugevdamine või tugevne -,
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seneriteaduste j a . matemaatika 
suhteid. - . .

Matemaatika tähtsus tehni
kateaduste jä  praktilise insene
ritegevuse jaoks tõuseb eriti 
selgelt esüe seoses mrvutušma- 
sinate laieneva kasutamisega 
rahvam a j andüses, sealhulgas
eriti seoses tehnoloogia ja ' tooti- 
xxtise automatiseeritud juhtimis
süsteemide loomise j a  juuruta
mise vajadusega. Kuigi nende 
süsteexnide loomise ja  juuruta
mise põhiraskus langeb spet
siaalse ettevalxnistuseg^ inse
neride, matemaatikute j a  öko
nomistide õlgadele, eeldab see 

, ka sellega vahetult mitte kokku 
puutuvate inseneride ja  Ökono
mistide matemaatilise;; etteval
mistuse . tasenäe märgatavat 
tõstmist.

R. O. Solonouts andis nõupi
damisel lühikese ülevaate sel
lest, . m ida Kõrgema ja  Kesk
erihariduse Ministeerium on et
te võtnud ja  kayatseb ette võt
ta tulevaste inseneride ja  teiste 
spetsialistide matemaatilise et
tevalmistuse parandamisel. Te
gelikust olukorrast pildi saa
miseks tehti 92- sT tehnikainsti
tuudis änonüüfnhe kontrolltöö

gema ja  Kesk-erihariduse. M i
nisteeriumi matemaatika-ralane 
metoodikakömis j on näeb ette 
matemaatilise ettevalmistuse 
tõhustamist ühtse plaani alusel, 
mis rakendub kogu stuudiumi 
kohta ja  haarab endasse nii 
kõrgema matemaatika kursu
se (d), üldinsenerlikud kui ka  
profileerivad ained. Nähakse  
ette matemaatika osatähtsuse 
olulist suurendamist profilee
rivates ainetes; Juhtiv osa ,.sel” 
le p laani koostamisel * jä  ö lü -  
viimisel peab selle ettepaneku 
kohaselt langema tehnikainstir 
tuutide matemaatika kateedri
tele. Viimane on ilmselt ette
paneku kõige vaieldavam  seisu
koht. . Selle vastu vaidlesid  
xmtmed osavõtjad, nende hul
gas ka akadeemik : A . Humal, 
kes arvas, et profileerivate 
õppeainete matematiseerimine 
peab toimuma «seestpoolt», 
s. t; proiileerivate kateedrite 
algatusel ja  jõududega. T a  
märkis, et mitmete erialade 
õppeplaanides puuduvad põhr3 
japanevad teoreetilised ditst- 
sipliinidL •- m ille puhul saab 
kõne alla tuila nende matema- 
tiseerinjine.

Omaette küsimus on see, kas

erialadel, kus senini prevalee
r ib  tehnoloogilise protsessi v e r -  
baalne käsitlus, esineb siiski 
ilm ne vajadus matem atiseeri- 
m ise järele. Seda kinnitab see, 
et automatiseerimise ja  opti
m aalse juhtimise probleemide 
lahendam isel on autom aatika- 
insenerid  juba ammu sunnitud 
tegelem a tehnoloogilise protses
si m atemaatiliste mudelite loo - 
m isega, leidmata selle juures  
toetust tehnqloogiainseneridelt, 
kes .selliste probleem ide jaoks  
lihtsalt pole ette valm istatud, 
ja, m is seal salata, kelle m ate- 
xnäatilise ettevalmistuse tase on  
liiga  m adal selliste ülesannete 
lahendam iseks. Le idub  ka  teisi 
ülesandeid, nois nõuavad tehno
loogiainseneride matemaatilise 
ettevalm istuse parandamist, 
näiteks toodangu kvaliteedi 
kontro lli probleem id (statisti
liste l meetoditel).

Inseneride matemaatilise e t
tevalm istam ise probleem e kä
sitlesid ka  akadeemik I. K u b i-  
.lius j a  professor V . S tatu lja - 
viöius V ilniuse Riiklikust Ü li 
koolist (Leedu N S V  T A  ak a -  
d ^ x n ik , V ilm üse Ü likooli re k -  

I. Kubiliuis on  
ülem aailm selt tunnustatud m a-

vasele insenerile pakutakse 
kõikvõimalikke valmisrets^6 
selle asemel, et. õpetada oeid 
loominguliselt * mõtlema. Nad 
peavad otstarbekaks ja  vajali
kuks valmistada e ra ld i: ette te" 
senere-tootmisjuhte j a insenere* 
uurijaid. | See ettepanek pd® 
iseenesest eriti uUsi seda toötd 
on vä lja  öelnud ja  toetanud 
paljud nimekad teadlased va
remgi, kuid senini ei ole selle 
ettepaneku realiseerimiseks mi
dagi ette võetud. Iga l juhul si
saldab akadeemik I. Kybiltese 
kriitika inseneride ettevalflni* 
tamise aadressil p a lju  kibedat 
tõtt. Lootusrikkamaid mõtlete 
kõige sellega seoses ärataä ^  
see, et leedu matemaatikud & 
ei ole piirdunud ainult lõte*! 
kaga, vaid  on ise aktiivid* 
kaasa löönud inseneriteadust* 
ja  matemaatika seoste tugM*' 
misel, sealhulgas ka tnäevm 
inseneride ettevalxnistamisel. ^ 
seejuures on olulist edu stevu" 
tatud, kinnitab see, et,
P I  oli Üks vähestest instite^ 
dest, keda tõsteti esile ülelite£ 
lise mateniaatika-alase konp* 
li tulemuste põhjal;

(Järg lk. 4 *

söödaga taguda toodangu tita.
Professor Leo Jürgenson eti* 

nes kokkutulekul ettekandel» 
toomapidamishoonete ddtu- 
füüsikast.

on graafika kateedri vanem- 
. õpetaja. Kirjade järgi on ta: te

gutsenud juba 60 aastat, sellest 
..viimased’ 25 aastat graafika ka
teedris^ '

Juubilar on lõpetanud Tallin
na Tehnikumi mehaanikaosa- 

: konna* masinaehituse-haru 1936. 
aastal. Ons tõotanud insenerina 
mitmes ettevõttes, pikemat aega 
aga Järvakandi Tehastes käÄ- 
tisinsenerina. Graafika kateed
risse tuli juubilar aastal 1947 

. juba laia silmaringiga spetsia- 
Jistinas.
' Graafika kateedris di ole juu

bilari ette kerkinud probleeme, 
mis oleksid teda kandnud suur
te teaduslike avastuste juurde.- 
Selle eest on juubilarile tema 
kohusetunde ja tasakaalukuse 
tõttu peale pandud kateedri 
kõige raskemad töölõigud *- 
töö kaugõppe üliõpilastega ja 
tehnilise ioonestamise. metoõ- 
dikagrupi juhtimine. Temast on 
kujunenud kateedri juhataja 
asetäitja tehnilise joonestamise 
alaL

Juubilaril on . jätkunud ener
giat ka tegevuseks väljaspool 

. õppeasutust. Ta on pikemat 
aega aktiivselt osa võtnud Joo
nistamise ja joonestamise aine
komisjonide .tööst nii Haridus
ministeeriumis kui ka õpeta
jate Täiendusinstituudis. Tema 
tähtsamatest trükistest võiks ni
metada metoodilisi juhendeid 
kaugõppe üliõpilastele ja prae
gu kasutatavat joonestamise 
õpikut eesti üldhariduslikele 
koolidele.

Rodüs on juubilar armasta
tud perekonnaisa, Mähel kirg
lik aednik ja tähelepanelik 
kaaskodanik. Oskab vaidlust 
repliigiga jahutada ja  Jahime- 
hejuttu täiendada. '

Soovime juubilarile kogu sü
damest ' jätkuvat nooruslikku 
energiat edaspidisteks ettevõt
misteks!

Kolleegid

sellised teoreetilised distsiplii
nid peavad olema igal erialal 

; jä  kas neid peab matematisee- 
rima-.. Paljudel erialadel, ees
kätt tehnoloogilise kallakuga

temaatik. Nad kritiseerisid te
ravalt;- seda, kuidas toimub ' in
seneride erialane ettevalmista
mine ja  peamine puudus nende 
arvates seisneb selles, et tule-



ÄH järgnev lugu on mõeldud 
''©elkoige neiie, kes kavatsevad 
astuda T P I Interkhibisse (edas
pidi TK — lühiduse mõttes), s. t. 
tahaksid saada IK liikmekandi
daatideks, ent samuti ka kõigi
le neile, kes lihtsalt on huvita
tud sellest, millega tegeleb üks 
paljudest TPI klubidest.
... IK  sünnipäevaks oli esmas
päev, täpsemalt 15. detsember 
1969. aastal. Sellel päeval peeti 
TP I komsomolikomitees asuta-

IK  liikmekandidaadiks oleku 
aeg on meil prapgu piiramata, 
kuid edaspidi tuleb teha nii, et 
mingi aja möödumisel võetakse 
nad liikmeks vastu. Passiivsed 
liikmekandidaadid aga kustu
tatakse klubi nimekirjast, sest 
pole erilist mõtet nende arvel 
klubi liikmete arvu suureks 
paisutada.

Siinkohal võiksin ehk lühi
dalt iseloomustada üliõpilast, 
keda IK  ootab enda hulka- Te-

INTERKLUBI
miskoosolek. Täpselt enam ei 
mäletagi, aga kokku oli meid 
tulnud umbes 15 tudengi üm
ber. Klubi emaks, antud juhul 
õigemini klubi isaks võib pida
da praegust energeetikateadus- 
konna viienda kursuse üliõpi
last Toomas Kuuske. Toomas 
oli klubi loomise initsiaator ja 
ka esimene IK  president.

TPI IK  loomise vajadus tek
kis seoses ELKNÜ Komitee vä
lissuhete laienemisega. Sellega 
seoses tehtava töö paremaks 
, korral dami seks otsustati gi luua 
komsomolikomitee juurde Inter- 
klubi. .
Kõige üldisemalt võttes on TP I 
IK  ülesandeks uute sidemete 
loomine ning olemasolevate 
tugevdamine NSV Liidu ja 
välismaa kõrgemate koolide 
üliõpilastega, internatsionalism 
mi printsiipide süvendamine 
üliõpilaskonnas, kaasaaitamine 
TP I üliõpilaste silmaringi 
laiendamisele. Kuidas sellega 
toime tullakse, näitab aeg. 
Igatahes suhteliselt lühikese 
eksisteerimise jooksul on nii 
mõndagi korda saadetud. Kõi
gepealt tutvume põgusalt IK 
struktuuri ja kodukorraga..-

Üldkoosolek valib presidendi 
Salajasel ‘ hääletamisel.

Tõde on see, et alluvad suhtu
vad valitud juhtidesse paremi
ni kui määratutesse. Seepärast 
valitakse ka finants-, haldus-, 
kultuuri-, pressi- ja siseminis
ter. '
IK  maksimaalseks liikmete 

krvuks on 30. Liikmekandidaa
tide arvu pole me veel piira
nud/kuid kunaTK muutub üha 
populaarsemaks tudengite hul
gas, siis tuleb peatselt kehtes
tada ka liikmekandidaatide ar
vu ülemmäär.

IK  nimekirjast kustutatakse 
automaatselt üliõpilased, Kes on 
PTPI lõpetanud jä suunatakse 
tööle väljaspoole meie õppe
asutust. TPI-sse tööle jäänud 
Võivad jääda üldkoosoleku ot
suse põhjal, klübi liikmeks, kuid 
nende arv ei tohi ületada 20% 
(klubi liikmete üldarvust.

retulnud on iga tudeng, kes 
tõesti tahab midagi teha, 
kes toob kaasa uusi mõt
teid ning ideid. Tore oleks 
kui meie uus liige võiks 
nimetada omaks: organisatoor
set võimet, oskust suhelda ini
mestega, võimet teha kiireid 
otsuseid, emotsionaalset tasa-i 
kaalu ia huumorimeelt.

Nimetatud omadusi võib aga 
ka töö käigus arendada. Peale 
selle oleks lausa suurepärane, 
kui tulevane liikmekandidaat 
oskaks mingit võõrkeelt (enam
vähem vabalt).

On loomulik, et iga üliõpi
lane peab peale teadmiste, os
kuste ja vilumuste oma erialal 
omandama ka vilumust ühis
kondlikuks tegevuseks. Kui üli
õpilane stuudiumi kestel ei il
muta aktiivsust, Rüs ei lähe 
ta ka tulevasse töökohta täis- , 
väärtusliku töötajana. Sinna 
viivad tudengid >aasa just nii 
suure mõtlemisvõime ja nii ava-, 
ra silmaringi nagu neile insti
tuudis on antud. Kui seda on 
vähe, peaks pakkuma lisa. Tei
selt poolt, tudeng on nõus ak-r 
tiivselt kaasa lööftia siis, kui te 
mõistab ja näeb, et tema tööst 
kasu. Interklubis aga nii ongi:. 
IK  on organisatsioon, kus igal 
indiviidil on võimalik tunneta
da oma panuse tähtsust antud 
organisatsiooni tegevuses.

Pidevalt külastavad meie ins
tituuti inimesed nii kodu- kui 
välismaalt. Suur osa nendest 
tuleb vastu võtta TPI Iriterklu- 
bil. Ollakse giidideks ka Tallinna 
tutvustamisel, antakse küla-, 
iistele ülevaade kodulinna, 
elust-olust.

IK  püüab leida tegevust, vä
hemalt kuulamisvõimalust 
ka teistele üliõpilastele.
Esimeseks . suuremaks üritu
seks oligi loengutesar
ja korraldamine" koos tea
dusliku kommunismi kateedri
ga. Eesti- NS V Teaduste Aka
deemia teaduslikud töötajad pi
dasid 9 loengut Eesti ajaloost, 
viimastes loengutes käsitleti 

Tallinna ajalugu, sari lõpetati 
ekskursiooniga mööda vana
linna.

UUS VABARIIGI REKORD
TPI AULAST

Möödunud õppevaheaja üheks 
huvitavamaks TPI ALMAVÜ 
mudelismisektsiooni ürituseks 
olid aulas peetud lahtised sise- 
mudellennu esivõistlused. Võist
lused kujunesid küllaltki edu
kaiks, kuna peale TPI mudelis
misektsiooni liikmete oli neist 
kutsutud osa võtma sel hoo
ajal paremaid tulemusi näida
nud sportlasi ka teistest mudel- 
lennusektsiooxiidest. Paremus
järjestust selgitati kolmes põhi
lises klassis, kusjuures aluseks 
oli kahe parema lennu tulemus 
kuuest arvestuslikust lennust.

Enamesindatu oli mikro- 
filmkattega mudelite M 656 
klass, milline oli ühtlasi ka 
kõige huvipakkuvam, sest sel
les klassis võtsid osa TPI vilist
lasena maailmameistritiitlit 
jbmav mudellennusportlane 
Andres Lepp (lõpetas TPI 1967 
peenmehaanikaseadmete eri
alal) ja mudellennu Eesti NSV 
meister nimetatud mudelite 
klassis TPI üliõpilane Jüri 
Laidna (MT-21). Võistluste tu
lemusena saavutas aga tundu
va ülekaalu Andres Lepp 970 
punktiga, jättes teiseks Nõmme 
Pioneeride Maja esindaja Jüri 
Kahni 682 ja kolmandaks Jüri 
Laidna 574 punktiga.

KOLM KÜSIMUST 

JA VASTUST

Kaarel Toom esineb 4. märt
sil kell 19. teemal «Kõnekultuu
r i alused».

Esmaspäeval sai eluõhu (täp
semalt lauluõhu) sisse vastsün
dinu, kelle nimeks võiks panna 
«Akadeemiline laulutund*. Sün
nitunnistusel 

nimi: Massilaul, Hea Kandev, 
sünniaeg: 15. veebruar 1971.a. 
kell 12.05
sünnikoht: TPI aula. 
Väetikest olid vastu võtmas 

instituudi rektor professor Agu 
Aarna, ümmarguselt 40 meie 
akadeemilise meeskoori meest 
(mitte . 40 ümmargust meest) 
eesotsas oma värske peadiri
gendi Ants Üleojaga ja veel üle 
saja tudengi ja õppejõu.

Kui rektor oli toredasti ära 
seletanud, keda oodatakse ja 
miks oodatakse ning kuidas 
oodatav välja võiks näha, tulin
gi kuuldavale esimene häälit
sus — võimsamalt meeskoori 
poole pealt ja arglikumalt 
«kaetsiliste» poolelt. Peagi ka
jas aula üleüldisest haaravast 
laulust.

Vastsündinu vastuvõtuprotse- 
duur kestis küll vaid 45 minu
tit, kuid selle ajaga jõuti väga 
palju ära teha.

Tõepoolest!, Selgeks õpiti üli
õpilaslaul «Gaudeamus», Rai- 
mund Kulli «Kas tunned maad» 
ja rahväloominguline «Saba 
laul».

Rektor andis «Gaudeamuse» 
ajaloo taustal laulu seitsme sal
mi vabatõlke ja tutvustas lau

 ̂ Nii see  ̂tõepoolest oli. Pärast 
laulutundi läbi fuajfee astudes 
oleks tahtnud kõva häälega 
laulda;

Laulusõbra vastu tulles 
annaks saba katsuda, 
laululustist körvalhoidjal 
saba peale astuks ma.

Ü k s  lau lusõber

Mis oli Teile kõige suuremaks 
elamuseks TPI-Ts õppimise ajal?

Mida peate suurimaks õnnes
tumiseks oma kutsealal?

Mida on Teil Öelda TPI prae
gustele üliõpilastele?

Täna vastab meie küsimuste
le Eesti NSV Teaduste Akadee
mia Majanduse Instituudi tea
duslik töötaja Luule Saat 
TPI lõpetanu 1957. a.

Kõige .meeldejäävamaks ela
museks oli diplomi kättesaami
ne tookordses aulas .—■ Koplis 
asuvas V I I  auditooriumis. Oh 
ilus kevadpäev. Kuulasime oma. 
dekaani dotsent- E. Soonvaldi. 
Järsku lendas lahtiselt . akriast 
sisse lind, tiirutas mõned kor
rad lae all ja tahtis jälle välja 
pääseda. Dotsent E. Soonvald 
võrdles meid, lõpetajaid, selle 
linnukesega, kes püüdleb välja 
avarusse, et seal alustada oma 
elutööd.

Raske on Öelda, milline on 
suurim õnnestumine oma kut
sealal, ‘sest tagantjärele ei saa 
ühegi oma tööga niivõrd Tahul 
olla, et seda julgeks pidada Õn
nestumiseks. Muidugi, vähema 
õnne korral ei oleks ehk Õnnes
tunud saavutada majandustea
duse kandidaadi kraadi. Ilma 
TPI-s omandatud teadmisteta 
majandusteaduste põhiküsimus
tes ei kujuta ma üldse ette fööd 
oma praegusel erialal.

Praegustele üliõpilastele ei 
oska öelda rohkem kui seda, et 
üliõpilasaastad on huvitavaim 
ja toredaim aeg elus. Teile saa
vad headeks sõpradeks töökaas
lased ja teised inimesed, kelle
ga puutute kokku edaspidi, 
kuid kõige lähedasemateks jää
vad ikkagi koolikaaslased. Tun
ned. alati midagi seletamatult 
sooja, kohtudes aastate pärast 
nendega/  kellega on sidunud 
TPI. Hoidke üUkoolisÕprust!
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Osa üritusi cn toimunud Ttl 
ühiselamu kohvikus ja «PI- 
KO-s»’ Huvitavamatelt võiks; 
nimetada kohtumist Kübernee
tika Instituudi aspirandi Heiki 
Vallastega, kes töötas Jaapanis 
maailmanäitusel «EXPO-70» 
giidina. Kordaläinuteks võib 
pidada inglise ja poola muusi
ka õhtuid, samuti pressikon- 
verentsi välismaa üliõpilastega, 
kes õpivad Moskva Rahvusva
heliste Suhete Instituudis. Lä
hemal ajal on kavatsusel kor
raldada kõigile asjasthuvitatui
le loengusari Tallinna ajaloost 
koos ekskursioonidega vana
linnas.

Tihedad on sidemed TRÜ In -, 
terklubiga. Esmakordselt koh-1 
tusime Tartu tudengitega Vel- ! 
laveres üsna oma tegevuse a i-1 
guses. Ka sellel aastal on Vella-! 
veresse sõit plaanis. Koos tart-; 
lastega organiseerisime möö-! 
dunud aasta sügisel Klooga-; 
Rannal, TPI spordibaasis,! 
TPI ja TRÜ komsomoli-1 
komiteede välissuhete sektori-! 
te ja interklubide seminarlaag- 
ri. Külalisi saabus ka Riia Pö-! 
lütehnilisest Instituudist, Vii-; 
niuse Riiklikust Ülikoolist, Kau-! 
nase Meditsiiniinstituudist, Lä
ti Riiklikust Ülikoolist, Moskva ! 
Energeetika Instituudist, Aser- 
baidžaani RÜ-st ning Jerevani 
RÜ-st. Kloogal käis külas ka 
ENSV kõrgema ja kesk-erihari- 
duse minister E. Schmidt, kes 
rääkis meie vabariigi haridus
elu perspektiividest lähema 20 
aasta jooksul.

Kõige suurem töö, mis IK ? 
liikmetel tuleb teha, on kaht
lemata meie ja välismaalt saa
bunud kõikvõimalike üli- 
õpilasgruppide vastuvõtmine, 
nende vaba aja sisusta
mine ti. ning lõpuks ka ära
saatmine. Eriti palju tööd oli 
suvel, kus meie külalisteks oli 
arvukalt poolakaid, sakslasi, 
tšehhe, rumeenlasi, ungarlasi, 
bulgaarlast Rohkesti, oii Tal
linnaga tutvujaid ka vennas
vabariikide kõrgematest kooli
dest. Seetõttu on IK liikmete 
tutvusringkond kujunenud kül
laltki suureks, igatahes kirja
sõpradest küll puudust ei tun
ta. III ühiselamu kohvikus on 
õhtuid koos IK  liikmetega veet
nud ka Jaapani"'nihg USA üli
õpilased.

Muide, eelpool klubi põhi
kirjast kirjutades, jäi märki
mata veel üks huvitav punkt, 
nimelt: «IK  liikmetele võimal
datakse aktiivse töö pühul 
klubis vähemalt 1 välisreis 
TPI-s Õppimise jooksul.» Kuid 
siinjuures peab veelkord tooni
tama, et sellel, kes tahab liht- 
sialt välismaale pääseda ja sel
lepärast klubi liikmeks püüab 
saada, ei tasu seda teha. Sõidu
võimaluse saavutamisel on ik
kagi aluseks töö ja veel kord 
töö, panus, mille oled ise and
nud.

Paberkattega mudelite P 659 
klassis saavutas esikoha NPM 
esindaja Tõnu Luman 490 punk
tiga, jättes teiseks oma versaa 
Toomas Lumani 374 punktiga* 
kes oli ühtlasi võistluste noo
rim võistleja (11-aastane) ning 
kolmandaks Ervin Pennarti 344 
punktiga Tallinna Lennuspprdi 
Klubist.

Vähima osavõtjate arvuga oli 
esindatud eksperimentaalmude- 
lite klass, milles registreeris end 
kaks võistlejat. Ka siin võidut
ses Andres Lepp, saades heli- 
koptermudeliga 256 punkti ning 
jättis teiseks lendava kande
pinnaga võistelnud Peep Raua 
(NPM) 115 punktiga.

Peale arvestuslike lendude 
sooritamist võisid võistlejad 
sooritada rekordkatseid, mille 
käigus püstitas Andres Lepp 
uue vabariigi rekordi mikro- 
filmkattega mudelite klassis 
ajaga 9 minutit 08 sekundit. Ka 
endine rekord kuulus Andres 
Lepale ajaga 8 minutit 56 se
kundit, millise ta püstitas 1970. 
a. lõpul Tartus.

Mudelismisektsiooni esimehe 
asetäitja R. Penjan, MP-81

Nagu eelpool juba öeldud,1 
juhib IK  tööd ministrite kabi-1 
net, eesotsas presidendiga. Möö-1 
dunud sügisel toimunud presi-1 
dendivalimisel Aegviidu sau-1 
nas (ka 1. president valiti seal)1 
valiti uueks juhiks Tõnu Kaa-1 
relsori ma j andusteaduškonnast.1 
Ministrite ülesandeid täidavad1 
Jüri Rebane energeetikateadus-1 
konnas, Andor Ilison mehaani-1 
kateaduskönnas ning OlegKoz-1 
lov, Ülo Vei ning allakirjutanu1 
majandusteaduskonnast Üldse1 
on Interklubis pali u ma j andus- 
teaduskonna üliõpilasi (55% 
liikmetest ja 71 liikmekandi- 
däatidest). See on muidugi tore. 
et mööduniid eksamisessioonil 
Õppeedukuses esikoha saavuta
nud teaduskonna üliõpilased on 
ka ühiskondlikult aktiivsed, 
kuid siiski ootame ka teiste 
teaduskondade tudengite hästi 
energilist osavõttu.

Niisiis kohtumiseni järgmisel 
Interklubi koosolekul, kus võe
takse vastu uusi liikmekandi- 
daate. Kohtumise aja, arvata
vasti järgmisel nädalal, ja Koha 
leiate üles, kui jälgite hoolikalt 
teadetetahvleid.

Andres LEPIK, 
Majandusteaduskonna IV  

kursuse üliõpilane

Iu esitamise traditsioone. Kui 
siis laülutunni1 lõpetamisel «vi- 
vant professores» kõlades üli
õpilased laulsid seistes, õppe
jõud aga istudes ning lõpuks 
«yivat et republica» kõlades 
kõik nagu üks mees püsti sei
sid, oh selge, et need traditsioo
nid poolehoidu leidsid.

seda äga vee l.... Enne 
seda rääkis Ants Üleoja lühi-1 
dalt heliloojast ja dirigendist! 
Raimund Kullist. Meeskoori 
president Jaan Ots aga kasu-1 
tas juhust ja teatas, et kooris1 
on meessoost tudengitele veel1 
piisavalt ruumi. Kui aga laulu-1 
lusti jätkub. - 1

Tudeng, kas tahad eksami-; 
hinnet vähemalt poole palli' 
võrra kergitada? Kas tahad; 
osata mõjukalt sõna võtta, et < 
erialal kuupenikoorma saabas-; 
tega edasi jõuda? Kui jah, siis 
tule kuulama kaheksat loengut,! 
kus õpetatakse:
#  kuidas anda oma teadmisi 

ja mõtteid edasi ilmeka
malt, arusaadavamalt ja tü
malt,

#  kuidas kasutada oma häält 
ja aega otstarbekamalt, et 
vähem väsitada ennast ja  
kuulajaid,

#  kuidas hoiduda ühtaegu nii 
tapvast kuivusest oma mõ
tete väljendamisel kui ka 
tühisest ilusõnatsemisest,

#  kuidas pidada loenguid ja  
teaduslikke ettekandeid üht
aegu asjalikult ja isikupära-

: 'selt.
Esimene kuulaja registreeriti 

juba 27. jaanuaril, see oli TÜ  
sektori juhataja tehnikakandi
daat Ülo Saar. 16 veeb
ruari keskpäevaks oli kuu
lajate arv tõusnud 154-ni. Aga 
viimane kuulaja on veel kirja 
panemata!

Oma kõneosavust soovib lih
vida 81 immest, neist üliõpilasi 
kõigist teaduskondadest kokku 
54. Neljast tuhandest ainult 54! 
Ärge arvake midagi, ka minist
ritööl vajab ladusat kõnemeest.

Lugege «Polütehnikut», jälgi
ge kuulutusi peähoones ja Kop
lis. «Tipikas», eriti 4. ja 5. 
kursus, tule end registreerima!

Lõpetuseks niipalju, et kui 
traditsioonid sündides (looda
me, et see just toimus) tradit
sioone sünnitavad, siis olgu sel
leks laulütundide alustamine ja 
lõpetamine «Gaudeamuse» laul
misega. Et vastsündinu aga kii
resti kaela hakkaks kandin?. 
tahame teda sellel semestril 
veel 4—5 korda lauludega ter
vitada.



INSENERI PILGUGA  

MATEMAATIKUTE 

NÕUPIDAMISEL
(A lgus lk. 2.) ,

E lava mõttevahetuse tingis 
professor A . D . Mõškise ette
kanne rakendusmatemaatika 
spetsiifikast ja  matemaatika 
Õpetamisest kõrgemas koolis, 
mis oligi ette nähtud diskus
siooni avamiseks. Ta püüdis 
tõmmata ra ja  joont puhta ja  ra 
kendusmatemaatika vahele, 
m äärata rakendusmatemaatika 
sisu ja  meetodeid. Peamist eri
nevust «puhta» ja  rakendus
matemaatika vahel näeb prof. 
Ä . Mõškis mitte niivõrd sisus 
ja  ainevallas, kuivõrd meeto
dites ja  eriti loogikalistes va 
hendites. Ta tõstis rakendus
matemaatika loogikaliste va 
henditena esile nn. tõepärased 
arutlused —  mittetäielik in
duktsioon, analoogia, intuit
sioon, eksperiment jne., puhtas 
matemaatikas aga luges ta loo
gikaliseks baariks ranged de
duktiivsed arutlused. Nendele 
seisukohtadele vaidlesid vastu  
.mitmed matemaatikud (eelkõi
ge  • .ülikoolidest), kes rõhutasid, 
et tõepäraste arutluste osatäht
sus puhtas matemaatikas pole 
väiksem kui rakendusmatemaa
tikas, ' mõned nendest , eitasid 
üldse võimalust matemaatika 
jaotamiseks puhtaks ja  raken
duslikuks. Tegelik erinevus 
seisneb vaid selles, et puhtas 
matemaatikas on tõepärased 
arutlused . vaheetapiks deduk
tiivse arutluseni jõudmisel, sa
m a l asjal kui rakendustes šage- 
geli jäädaksegi ainult tõepäras
te arutluste tasemele. Seda pi
das ilmselt silmas ka professor 
A. D. Mõškis, mistõttu diskus
sioon rajajoonte pärast- k u ju 
nes m õnevõrra skolastiliseks.

Diskussiooni käigus avaldati 
mõtteid ka matemaatika õpeta
m ise-sisu ja  programmide koh
ta nii matemaatikute ku i ka  
inseneride ettevalmistamisel 
(teistest erialadest öli juttu  
väga  vähe). Refereerime siin
kohal ainult neid mõtteid, mis 
puudutasid inseneride mate
maatilist ettevalmistamist. P ro 
fessor A . D. Mõškis toonitas, et 
matemaatika kursus inseneri
dele peab olema rakendusma
temaatika kursus; insener peab  
hästi mõistma «matemaatilist 
situatsiooni» ja  oskama iga  
ülesande puhul vä lja  jõuda  
kvalitatiivsete või kvantitatiiv
sete resultaatideni. Selle seisu
kohaga tuleb nõustuda, kuigi 
see nõuab. insenerilt väga laia 
matemaatilist ettevalmistust ja  
üsna kõrget matemaatilist kul
tuuri. Kuid selge on ka see, et 
praegu kehtivltele õppeprog
rammidele tuginedes seda üles
annet edukalt täita ei saa —  
ettevalmistus nende program 
mide alusel tugineb klassikali
sele puhtale • matemaatikale. 
Seeparast on üsna loomulik, et 
kõik sõnavõtjad, kes käsitlesid 
inseneridele õpetatava mate
maatika sisu, pidasid va ja li
kuks väiksemaid või suuremaid 
muudatusi programmides. Ü ld i
selt - tauniti, laiahaardelisust 
analüütilise • geomeetria d ife- 
rentseerimis- ja  integreerimis- 
tehnika käsitlemisel, tõsteti esi
le  tõenäosusteooria ja  mate
maatilise stastistika õpetamise 
vajadust.

Mõned sõnavõtjad (Jaglom, 
Strazdin), kes ise tegutsevad  
rakendusmatemaatika konk
reetsetes sfäärides (arvutusteh
nika kasutamine, automatisee
ritud juhtimissüsteemid), tu
lid  vä lja  juba oluliselt tõsise-

RAAMATUKOGUL OH VEEL ÖELDA

mate, kuid samal a ja l ka konk
reetsemate nõudmistega —  nad  
pidasid vajalikuks matemaatika 
aluste ja  matemaatilise loogi 
ka, graafide teöoria, algeb
raliste struktuuride teoori' 
jms. õpetamist vastavate eri
alade (automaatika jt.) 'inse
neridele. Sellele lähedasi mõt
teid avaldasid oma ettekandes 
(väljaspool diskussiooni) ka 
akadeemik I. Kubilius ja  pro
fessor B. Statuljavicius, kes 
märkisid, et keerukate insener- 
like prob1 eem4 de püstite mine j p 
lahendamine nõuab üldise al
gebra, topoloogia ja  funktsio
naalanalüüsi tundm ist Tuleb  
tunnistada, et need pole sugugi 
ülepakutud nõudmised ja  vähe
malt automaatika jaoks, nad 
eeldavad radikaalseid m uuda
tusi kogu matemaatikakursuse 
ülesehitamisel.

Tehnikainstituutide sektsioo
ni ettekanded puudutasid pea
miselt üksikute teemade õpeta
mise metoodikat, matemaatika 
õpetamist üksikute erialade üli
õpilastele (elektrikutele, ener
geetikutele, automaatikatele), 
instituudi sisseastujate mate
maatilist taset ja  programmee
ritud õpetamist ning kontrolli 
matemaatika õpetamisel. On  
loomulik, et sektsiooni ülesan
ded olid tunduvalt kitsama 

. probleemide asetusega ja  see
pärast pakuvad vähem üldist 
huvi: * Häirivaks kujunes äga  

. see, et väga pa ljud  ettekanded 
sektsioonis tundusid olevat üs
na eluvõõrad —  jä i mulje, et 
ettekandjad ei tundnud üldis 
eesmärke. erialade vajadusi ja  
arengutendentse. K u i plenaar- 

, istungitel ettekandeid kuulates 
jä i mulje, et inseneride mate
maatilise ettevalmistamise pa
randamise ürituses on maha
jäävaks pooleks profileerivad  
katednd, siis sektsiooni istungi) 
ettekandeid kuulates kippus 
tekkima hoopiski vastupidine 
xpulje —  see, et meie tehnika- 
instituutide , matemaatika ka
teedrid pple veel küpsed püs
titatud uute eesmärkide lahen
damiseks. Loom ulikult oli sekt
siooni istungitel ka selliseid et
tekandeid, mis olid kantud 
heast realiteedi- ja  perspektii
vitundest. Nende hulka loeb al
lakirjutanu ka  meie instituud' 
matemaatikute dotsent A .  
Garšneki .j a vanemõpetaj a A. 
Jõe ettekande vektorarvutuse 
ja  väljateooria valdkonnast.

Mitmed ettekanded käsitle
sid matemaatika programmee
ritud õpetamist ja  program
meeritud kontrolli. Eriti suurt 
tööd selles osas on tehtud 
Minskis ja  Voronežis., ..Kuid. 
siiski . tekkis allakirjutanu1 
kiuslik m õte '— kas ei ole ptog- „ 
rammeeritud õpetamine seesa- ; • 
ma retseptide valjajaganiine  
millest rääkisid akadeemik 1. 
Kubilius ja  professor V . Sta- 
tuljaviõius, kaš ei aita see kaa
sa üliõpilaste yõõtutateisälq, ise
seisvast tööst raamatute kallal, 
mille pärast me nii väga muret 
tunneme.

Lõpetuseks tahaks avaldada  
lootust, et meie instituudis ti
heneb koostöö matemaatika 
kateedrite ja  profileerivate ka
teedrite vahel ja  et selle tu^ 
lemusena paraneb lõpetajate 
teoreetilise ja  matemaatilise 
ettevalmistuse tase.

Automaatika kateedri juhataja  
V . K R A C H T

- Oleme siis‘ jõudnud niisugu?- 
se kokkuvõtte juurde, et p äe 
vaste üliõpilaste hulka on jä ä 
nud 37 raam atukogu võlglast. 
j Elektrotehnikateadüskõnnas ;
—  4 (rühmades: LA-51, LT-51, 
LT-57 ja  LI-77),

Keemiateaduskonnas —  3
(rühmades: KA-37, KA-57).

Energeetikateaduskonas —  7 
(rühmades: AA -31 , AL-37, A T -  
31, AA-51, AL-57. AV-51,
AL-77).

Mehaanikateaduskonnas —  10 
(rühmades: M M-32, MM-37,
MM-38, M P-31, MT-31, MM-51, 
MM-71, M M-78).

Ehitusteaduskonnas ■— 13
(rühmades: E-37, E-39, E-51,
EK-57, EE-71).

T P I K inoklubi esindus —  O. 
Pius, A . Garšnek, T. M erisalu  
ja I Zukovets - 1- käi* Räk ’pre 
Kinoklubi poolt korraldatud  
«Tallinh film i» 1970. ä. doku
mentaalfilmide festivalil.

Iga film i kohta tuli vastata 
reale ankeediküsimustele. Fes
tival toimus kahel õhtul ja  
need lõppesid elavate sõnavõt
tudega Kokku lo llim e T5 film i 
ja  mõnda neist dn dernonstree- 
ritud ka meie aiilas, 1 nagu  
«Su u r kontsert», «Jaäriik » . ja  
«V illu ». V äga  hea m ulje jättis 
Viive K raav i tehtud fillil «M is  
värv i on š ü v if»  oiüa meišter- 
1 ike mikrovõtete,?lr 'jä HnŠüt-se-' 
kalt valitud värvide gäihma 
poolest. ' •;'i- v ;;/

Kahjüks on - paljude 'obpušte- 
ga  ratske rahule ‘jääda. Tüüta
vad  oh temaatika triviaalsus, 
probleem film ide vähesus ja  
stamp, liigsed mitteväjalijkud

Üliõpilased , J . ; Tam m -Skobe- 
lev, Au: Abtisjev, ,A. Alam ets, 
A . Suhhanova ja  ; A  Vere- 
tennikov on- lasknud rahu-r 
meeli kõlada oma nimel juba 3 
korda A ja lehe . rubriigis «M eie  
haMpost». Võib-o lla  tunnevad 
nüüd 4. korral neid. nende rüh
makaaslased ära ja  annavad  
neile, otsustava tõuke raamatu
kogusse tulemiseks.

. Ü ldse on praegu viimane aeg 
viimaste võlgade likvideerimi
seks, et jõuda lähematel 
päevadel siiski, veel täieõigus
like lugejate hulka.

T P I  raamatukogu  
abonement.

Dokum entaal

film ide 

festiva lil Rakveres

venitamised ja  vastutustundetu 
mängimine fokuseerinoisega.,

Kuigi ankeetide läbitöötami
ne ei o le  yeeh lõpetatud» on ju 
ba  selgunud, et esimese pree
mia saab «Jääriik » (kui täius
lik  vaatefilm ), teise «Leelo» 
(režišsööri hea. töö) ja  kolman
da «S u u r kontsert*. Debüüdi 
eest saab eripreemia film  «M is 
v ä r ^  oh suvi?* ja  komsomoli 
eripreemia —  film  «V illu ».

E i ole kahtlust, et rakvere
laste' terav ja  asjalik kriitika 
osutab reaalset abi «Tallfnn fil- 
m i* dokumentalistidele. Meile, 
T P I Kinok uni- de e^* =>tidele,o i 
see üritus peale kõige - veel 
heaks Õppetunniks ja  näitas, 
kuidas taolisi üritusi peab läbi 
v iim a .' Kõige selle eest rakve- 
relaistele ja  eriti Vaike Kaldale  
meie siiram  tänu! '

A. Garšnek

ÕPPIGEM PEOTANTSU I
Algavad peötäiiisukürsused 

õppejõududele ja  feehisfüjäiele.
Kursused, toimuvad kaks kor

da ' nädala®. ' •

Peotantšukursused algavad 
ka . iiliõpiiasjtele.

Kursustest osavõtuks regist
reerida kuni 25. veebruarini 
afü komitees.

AULAS JA TVT PUNANURGAS

tbn*, «P e io la » ja  «Keldriline  
H eli».

Pääsm ed (50 kop.) eelmüügil 
komsomolikomitees.

. 2 3 . v e e b r u a r il k e l l  1 9 ' to im u b  
T V T  p u n a n u r g a s , V ä h a - V ir u  1 4  
T U D E N G IT E  V A S T L A Õ H T U  ;
Võistlus parim ale vastlatee- 

malisele isetegevusnumbrile.
Vastlasõidu võitjate autasus

tamine. * .
Tantsuks m ängib «Retakord». 
Pääsm ed (50 kop.) eelmüügil 

komsomolikomitees.

, 19. veebruaril kell 18 toimub 
T P I  aulas
. 7 ..E ^ŠT R Ü M EN T A A lL - ' ‘7

a n s a m b l it e  ü l e v a a t u s
Esinevad: «Retakord», « V ik er-

ÜLIÕP1LASNÕUK0GUS
5. veebruaril toimus N a rv a -  

JÕesuus E Ü N  järjekordne töö
koosolek. Arutati üliõpilaste
omavalitsusega -  seosesolevaid 
probleeme, nende küsimuste la
hendamise käiku ja  edasist te

gevust vabariigi kõrgemates 
koolides. Peatuti EÜE-71 välis
vahetuse teemadel.

E Ü N  saatis eesti üliõpilaskon
na mroel rahvusvahelisele üli
õpilasliidu X  kongressile õnnit
lustelegrammi. Kongress toimus 

' 3.— 10. veebruarini Bratislavas.

E .  R O IG A S

v: MeftaaMKataaquskcmnar y fef- 
häkUliüurtkallekilivi ■ aktiuiištiä 
puhkasid, -ja pidasid 
ne» imekauni Otepää ' looduse 
rüpes.

Ideaalsed lumetingimiisM 
võimaldasid pikki matku PÜhä* 
järve, TR Ü  Kääriku Spordibaa
si ja Otepää kaunil kuppel
maastikul. Grupijuhtideks olid 
k ehak ultuurik ollektiivi nõuko
gu , esimees Harry Roletski ja 
vabariigi tugevamaid orientee
rujaid ; Virve Vaher.

Hästi köetud saun andis ta
gasi jõu  õhtusteks ettevõtmis
teks.

Samaaegselt toimusid kõrge
mate koolide suusatambsvõist- 
lused ja neile elasime kaasu 
kogu hingest.
. pedagoogilise Instituudi Va- 

na-Otepää baasis puhkasii 
konservatooriumi üliõpilasedf
kes ei pidanud paljuks pikka 
suusamatka meile külla tule
kuks. Sõprusõhtu, möödus mee-' 
leolukalt Esinemised olid kõr
getasemelised. Vastukülaskä gu 
teeme järgneva aasta talveva
heajal.

Kehakultuurikollektiivi nõu
kogu esimehe .ja T P I Spmi- 
klubi esindajate arvates täitis 
laager eesmärgi. Kõik laagris 
olnud loodavad, et tulevalgi 
aastal saab puhata fnsebe^gü.

TPI XII KOMPLEKS- 
SPARTAKIAADI KAIGUST
Momendil on võistlused iäW 

viidud kahel spordialal — ktas* 
sikalises maadluses j a . tõstmi
ses. Punkte on teaduskondaöd 
järgmiselt:

Vast. toim. V. K ALPUS

23. veebruaril kell 19 toimub' 
TPI aulas /

INSTRUMENTAAL
ANSAMBLITE KONTSERT.
Juhatab Andres Talvik* 
Pääsmed (50 kop.) eelmüügil 

a/ü komitees.

Toome ära järgmiste alade 
ajad:

Ujumine — 8.—13. III, suusa
tamine te- 13.—*14. III, säl#*0
—  15. III, vabamaadlus — li— 
14. III, korvpall —  märts*fajp* 
filli1 võrkpall -— aprill, spod- 
võimlemine — 7.—8. IV, lau»- 
tennis —  aprill, orienteerumine
—  18. IV, kergejõustik — Tr"®* 
V, väravpall —  mai ja jalgpall
—  mäi.
• Spordialade : eest saadu® 

punktide arvestust ön võimaik 
kõigil jälgida TPI Spordiklubi 
stendilt. ■'

Priaejgune järjestus võib kaht
lemata edaspidi muutuda. 
sõltub aga juba teaduskonna 
kehakultuurikollektiivist.

Niisiis —  kivi kotti!
TPI Spordiklubi

LOODUSSÕPRADE!!!
Kolmapäevalt 24. veebrva& 

kell 17 kohtutakse auditoofr 
mis A I  —  202 Eesti L o o d v s k w  

se Seltsi aseesimehe JAAN 
LA R T IG A .

Küsimused palume Jaan 
tartile esitada kohapeal. 
aktiivselt peaksid vestlusringe 
osa võtma kõik ELKS liikMj 
jahi-, kala-  ja matkasportlMW'

Ootame arvukat üliõpil^ 
õppejõudude ja teenistuja 
osavõttu!

E LK S  T P I sektsiooni 
juhatus

Opran napTKOMa, peKTopaT*, *® 
MMTe-ra JIKCM3 u nptxjutoiia
JIMHCKOrO noJiH TexH M uecKoro i®™ 
tyTa.
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